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RG - 0002.P.XLVIII.2022 
 

 

P R O T O K Ó Ł  N R  XLVIII/2022 
z Sesji Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą  

w dniu 30 grudnia 2022 r. 

Punkt 1.  
Otwarcie sesji. 
Punkt 2.  
Stwierdzenie quorum. 
Punkt 3.  
Przyjęcie porządku obrad. 
Punkt 4.  
Przyjęcie protokołów z poprzednich sesji oraz odpowiedzi na interpelacje i wnioski: 
Punkt 5.  
Informacja Przewodniczącego o pracy w okresie między sesjami. 
Punkt 6.  
Informacja Wójta o pracy w okresie między sesjami. 
Punkt 7.  
Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie Wieloletniej Prognozy 
Finansowej na lata 2023-2029. 
Punkt 8.  
Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały budżetowej      
na 2023 rok. 
Punkt 9.  
Odczytanie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie wyrażenia opinii                   
o możliwości sfinansowania deficytu budżetu Gminy. 
Punkt 10.  
Odczytanie opinii Komisji Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą. 
Punkt 11.  
Przedstawienie stanowiska Wójta Gminy w sprawie opinii i wniosków Komisji Rady 
oraz opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały budżetowej.   
Punkt 12.  
Dyskusja nad projektem uchwały budżetowej i wniesionymi autopoprawkami.  
Punkt 13.  
Przyjęcie uchwały ws. Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2029.  
Punkt 14.  
Przyjęcie uchwały ws. budżetu na 2023 rok.  
Punkt 15.  
Przyjęcie uchwały ws. przyjęcia Planów Pracy Komisji Rady Gminy Nowe Miasto                 
nad Wartą na rok 2023. 
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Punkt 16.  
Przyjęcie uchwały ws. określenia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Nowe Miasto nad Wartą na rok 
2023”. 
Punkt 17.  
Przyjęcie uchwały ws. zmian w budżecie gminy na rok 2022. 
Punkt 18.  
Przyjęcie uchwały ws. zmian w Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022-2029. 
Punkt 19.  
Interpelacje Radnych. 
Punkt 20.  
Wolne głosy i wnioski. 
Punkt 21.  
Zamknięcie sesji. 
 
Ad 1) Otwarcie sesji. 

Przewodniczący pan Waldemar Tomaszewski o godzinie 1500 otworzył                       
XLVIII Sesję Rady Gminy, następnie powitał Radnych, oraz osoby oglądające transmisję 
obrad na żywo. 
 
Ad 2) Stwierdzenie quorum. 

Przewodniczący informował, że ustawowy skład Rady wynosi 15 Radnych,                  
na sali obrad zasiada 15 Radnych. 

 
Ad 3) Przyjęcie porządku obrad. 

Przewodniczący zawiadomił, że Radni otrzymali swoje zawiadomienia                                
o sesji zgodnie z terminem ustawowym 14 dni przed sesją. Następnie Przewodniczący  
proponował wprowadzenie do porządku obrad trzech uchwał omówionych przez 
Radnych na wspólnym posiedzeniu komisji: 

1. w pkt 15 uchwały ws. rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Nowe 
Miasto nad Wartą; 

2. w pkt 16 uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia wysokości                      
diet radnych i sołtysów; 

3. w pkt 17 uchwały ws. wyrażenia zgody na oddanie w dzierżawę nieruchomości 
położonej w miejscowości Nowe Miasto nad Wartą. 

Autopoprawka polegająca na wprowadzeniu do porządku obrad w pkt. 15 uchwały 
ws. rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Nowe Miasto nad Wartą została 
przyjęta 15 głosami za, 0 głosów przeciwnych, 0 głosów wstrzymujących.  

Autopoprawka polegająca na wprowadzeniu do porządku obrad w pkt 16 uchwały 
zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia wysokości diet radnych i sołtysów została 
przyjęta 15 głosami za, 0 głosów przeciwnych, 0 głosów wstrzymujących.  

Autopoprawka polegająca na wprowadzeniu do porządku obrad w pkt 17 uchwały 
ws. wyrażenia zgody na oddanie w dzierżawę nieruchomości położonej                                  
w miejscowości Nowe Miasto nad Wartą została przyjęta 15 głosami za, 0 głosów 
przeciwnych, 0 głosów wstrzymujących.  

 Porządek obrad wraz z wprowadzonymi poprawkami został przyjęty                   
15 głosami za, 0 głosów przeciwnych, 0 głosów wstrzymujących.  

• Lista z głosowaniami imiennymi stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
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Porządek obrad przedstawia się następująco: 
Punkt 4. 
Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji oraz odpowiedzi na interpelacje i wnioski. 
Punkt 5. 
Informacja Przewodniczącego o pracy w okresie między sesjami. 
Punkt 6. 
Informacja Wójta o pracy w okresie między sesjami. 
Punkt 7. 
Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie Wieloletniej Prognozy 
Finansowej na lata 2023-2029. 
Punkt 8. 
Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały budżetowej na 
2023 rok. 
Punkt 9. 
Odczytanie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie wyrażenia opinii                              
o możliwości sfinansowania deficytu budżetu Gminy. 
Punkt 10. 
Odczytanie opinii Komisji Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą. 
Punkt 11. 
Przedstawienie stanowiska Wójta Gminy w sprawie opinii i wniosków Komisji Rady                     
oraz opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały budżetowej.   
Punkt 12. 
Dyskusja nad projektem uchwały budżetowej i wniesionymi autopoprawkami.  
Punkt 13. 
Przyjęcie uchwały ws. Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2029.  
Punkt 14. 
Przyjęcie uchwały ws. budżetu na 2023 rok.  
Punkt 15. 
Przyjęcie uchwały ws. rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Nowe Miasto                
nad Wartą. 
Punkt 16. 
Przyjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia wysokości diet radnych                          
i sołtysów.  
Punkt 17. 
Przyjęcie uchwały ws. wyrażenia zgody na oddanie w dzierżawę nieruchomości 
położonej w miejscowości Nowe Miasto nad Wartą. 
Punkt 18. 
Przyjęcie uchwały ws. przyjęcia Planów Pracy Komisji Rady Gminy Nowe Miasto nad 
Wartą na rok 2023. 
Punkt 19. 
Przyjęcie uchwały ws. określenia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Nowe Miasto nad Wartą na rok 
2023”. 
Punkt 20. 
Przyjęcie uchwały ws. zmian w budżecie gminy na rok 2022. 
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Punkt 21. 
Przyjęcie uchwały ws. zmian w Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022-2029. 
Punkt 22. 
Interpelacje Radnych. 
Punkt 23. 
Wolne głosy i wnioski. 
Punkt 24. 
Zamknięcie sesji. 
 
Ad 4) Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji oraz odpowiedzi na interpelacje                  
i wnioski: 

Pan Waldemar Tomaszewski poinformował, że protokół z XLVII Sesji został 
zamieszczony na stronie Urzędu. 
W związku z brakiem uwag Przewodniczący zarządził głosowanie.  

 Za podjęciem Protokołu opowiedziało się 15 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                      
0 głosów wstrzymujących. 

Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

➢ Salę obrad opuścił Radny Piotr Bąk. Stan Rady 14.  
 

Ad 5) Informacja Przewodniczącego o pracy w okresie między sesjami. 
 Przewodniczący informował, że od ostatniej sesji tj. od dnia 24 listopada 
pracowała komisja skarg, wniosków i petycji, która rozpatrywała skargę.  
W dniu dzisiejszym odbyło się wspólne posiedzenie komisji, na którym komisje 
omówiły projekty uchwał, a w szczególności projekt budżetu na rok przyszły                       
oraz Wieloletniej Prognozie Finansowej.  
W międzyczasie wpłynęły do biura rady pisma. Ale również Uchwały Regionalnej Izby 
Obrachunkowej opiniujące budżet, Wieloletnią Prognozę Finansową oraz możliwość 
sfinansowania deficytu. Wpłynęło również pismo dotyczące naruszenia zasad spójności 
w uchwale zmieniającej budżet, naruszenie ma charakter nieistotny.  

Poza tym Przewodniczący nawiązał do kolei dużych prędkości, gdyż na stronie 
CPK zostały zamieszczone nowe informacje, mianowicie wprowadzono nowy, 
hybrydowy wariant nr 9, natomiast zrezygnowano z wariantu 1. Wariant nr 9 biegnie 
pomiędzy wariantem 2 i 3 na terenie naszej gminy, praktycznie nie burzy żadnego                     
z budynków. Wariant ten przechodzi przez Wartę, biegnie między Komorzą, a Nowym 
Miastem do Klęki i przecina drogę wojewódzką. Następnie drogę powiatową między 
Aleksandrowem i Klęką. Przecina drogę nr „11”, idzie przez Elżbietów i wchodzi                   
do gminy Jarocin na wysokości Radlina. Przewodniczący wyraził, że ten wariant może 
być mocno preferowany przez spółkę CPK, gdy został nazwany hybrydowym.                         
I dlatego po wspólnej dyskusji, Pan Zastępca odezwie się do Sołtysów, czy nie warto by 
wyrazić swoją opinię na temat tego wariantu przez mieszkańców, ale również i przez 
nasze organy, czy to Radę. Jeżeli będzie taka wola ze strony Sołtysów, żeby podjęli 
takie zobowiązanie jak poprzednio, że mieszkańcy wyrażają aprobatę dla tego 
wariantu, to wyślemy takie pismo wspólne, że akceptujemy. Ten wariant jest dla nas 
akceptowalny. Może to coś pomoże. 



VIII Kadencja Rady Gminy Nowe Miasto n. W.  Strona 5 
 

Na zakończenie Przewodniczący dodał, że brał udział w uroczystości było                       
to 75-lecie Ochotniczej Straży Pożarnej w Klęce oraz dziękował wszystkim, którzy 
przesłali życzenia świąteczne i noworoczne. 
 
Ad 6) Informacja Wójta o pracy w okresie między sesjami. 
 Pan Wójt informował, że dzisiejsza sesja to zmiany w budżecie, oraz przyjęcie 
budżetu na przyszły rok. Przyszły rok nie będzie rokiem łatwym, gdyż jest szereg 
niewiadomych, jeżeli chodzi o koszty funkcjonowania gminy, o koszty energii, koszty 
usług bieżących. To wszystko w diametralny sposób może wpłynąć na wzrost kosztów 
utrzymania i budżet, który dzisiaj przyjmujemy może wymagać kolejnych zmian.              
Jeżeli chodzi o inwestycje, które są planowane w przyszłorocznym budżecie, w pewnej 
części jest to kontynuacja inwestycji już rozpoczętych. Mowa o termomodernizacji 
budynków Szkół w Kolniczkach, Nowym Mieście. Ten projekt jest w trakcie realizacji. 
Rozbudowa Urzędu Gminy, budowa stacji uzdatniania wody w Boguszynie                             
oraz rozbudowa stacji wodociągowej. Także w planach na przyszły rok jest budowa 
remizy strażackiej w Boguszynie. Przyszły rok to również wzrost podatków.                     
Podatki przyjęte zostały w jakiejś rozsądnej wysokości. Była taka konieczność,                     
gdyż koszty funkcjonowania diametralnie rosną. Była to sytuacja nieunikniona. 

Pan Przewodniczący mówił o CPK, o wariancie, który powstał. Został złożony 
wniosek o wydanie decyzji środowiskowej na budowę drogi ekspresowej S11 Kórnik-
Jarocin. Trasa, przebieg tej trasy S11 będzie się w dużej części pokrywał z przebiegiem 
wariantu dziewiątego.  

Został ogłoszony przetarg na odbiór i zagospodarowanie odpadów 
komunalnych z nieruchomości zamieszkałych na terenie gminy Nowe Miasto. Termin 
składania ofert, to jest 3 lutego.  

Zostały pieniądze z zakresu programu „Wsparcie dzieci z rodzin 
popegeerowskich” dlatego też przekazaliśmy 38 sztuk laptopów osobom spełniającym 
warunki programu. Poprzednio to było 378 sztuk. Także ponad 400 sztuk laptopów 
trafiło do rodzin na terenie gminy Nowe Miasto. 

W ramach programu „Pod biało-czerwoną”, przy okazji obchodów 104-lecia 
Powstania Wielkopolskiego, podniesiono flagę przy obiekcie remizy strażackiej                     
w Nowym Mieście. 
 
Ad 7) Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie Wieloletniej 
Prognozy Finansowej na lata 2023-2029. 

Przewodniczący Rady odczytał Uchwałę SO-11/0957/274/2022 Składu 
Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 21 grudnia 2022 
roku w sprawie wyrażenia opinii o projekcie uchwały wieloletniej prognozy finansowej 
Gminy Nowe Miasto nad Wartą na lata 2023-2029. 

▪ Uchwała Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej stanowi 
załącznik do protokołu.   

 
Ad 8) Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały 
budżetowej na 2023 rok. 

Przewodniczący Rady odczytał Uchwałę SO-11/0952/274/2022 Składu 
Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 21 grudnia 2022 
roku w sprawie wyrażenia opinii o projekcie uchwały budżetowej Gminy Nowe Miasto 
nad Wartą na 2023 rok. 
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▪ Uchwała Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej stanowi 
załącznik do protokołu.   

 
Ad 9) Odczytanie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie wyrażenia 
opinii o możliwości sfinansowania deficytu budżetu Gminy. 

Przewodniczący Rady odczytał Uchwałę SO-10/0951/765/2022 Składu 
Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 21 grudnia 2022 
roku w sprawie wyrażenia opinii o możliwości sfinansowania deficytu budżetu Gminy 
Nowe Miasto nad Wartą przedstawionego w projekcie uchwały budżetowej na 2023 
rok. 

▪ Uchwała Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej stanowi 
załącznik do protokołu.   

 
Ad 10) Odczytanie opinii Komisji Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą. 

Przewodniczący Rady poinformował, że komisje wyraziły pozytywną opinię                   
o projekcie budżetu na rok 2023 oraz o wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 2023-
2030.  
 
Ad 11) Przedstawienie stanowiska Wójta Gminy w sprawie opinii i wniosków 
Komisji Rady oraz opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały 
budżetowej.   

Głos w tym punkcie zabrała Pani Elżbieta Mnich, Skarbnik Gminy, która 
poinformowała, że w wielu sprawach Izba miała rację, były błędy. Te błędy 
poprawiliśmy w autopoprawce Wójta, zostało to sprostowane, przy czym 
najważniejsza sprawa, zmieniliśmy przychody budżetu z tego względu, że Izba, dopóki 
nie ma zamknięcia roku, nie widzi czy faktycznie nam zostają wolne środki, nadwyżka 
budżetowa, z tego względu zrobiliśmy zmianę tego typu, że wycofaliśmy się z wolnych 
środków i z nadwyżki budżetowej z lat ubiegłych, a wprowadziliśmy zmianę,                       
że zwiększyliśmy kredyt o ponad 1 000 000 zł, ponieważ jest większy kredyt, 
musieliśmy poszerzyć Wieloletnią Prognozę Finansową o jeden rok. To znaczy do 2030 
roku, w którym to nastąpi spłata tego ponad 1 000 000 zł.  
Pani Skarbnik wyraziła wątpliwość, czy Gmina będzie brała taki wysoki kredyt ponad    
5 000 000, ponieważ po zamknięciu roku już widzimy, że powinniśmy się zamknąć 
nadwyżką budżetową, no ale dopiero po zamknięciu ksiąg, zaksięgowaniu                              
to faktycznie widać. 
Błędy zostały poprawione wycofaliśmy się z kwoty 450 000 zł, która była zaplanowana     
w projekcie na budowę budynku Urzędu Gminy w Nowym Mieście, ponieważ 
musieliśmy to wprowadzić w tym roku, natomiast zmiana, która jest dokonana                       
w przychodach, to musieliśmy wykazać w przychodach 11 000 zł, które zostaje                      
na rachunku bankowym gminy i jest ono wykazane w budżecie tegorocznym,                               
a więc w tej uchwale, którą Rada podejmuje na tej sesji, dajemy te środki na lokatę 
terminową i to są środki, jakie dostaliśmy z funduszu pomocy na wypłatę stypendiów               
i zasiłki dla dzieci uczniów ukraińskich. Mamy wypłacać w przyszłym roku, dlatego 
też wprowadziliśmy zmiany w budżecie, że te wydatki zostały z funduszu pomocy 
zaplanowane i w miarę jak CUW się rozejrzy w szkołach czy są tego typu uczniowie,       
że mogą złożyć wnioski o stypendia, no to z tych środków to będzie płacone. 

Wprowadziliśmy do projektu budżetu, jeszcze to, co izba nie wyhaczyła, ale nam 
to umknęło. W tym roku mieliśmy wprowadzone do budżetu dochody i wydatki 
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związane ze sprzedażą węgla po cenach preferencyjnych dla gospodarstw domowych, 
wprowadziliśmy to w podobnej wysokości w przyszłym roku, ponieważ wnioski, jakie 
mieszkańcy składali, to były wnioski, które składali, że po 1,5 tony w 2022 oraz 2023 
roku, ponieważ nie mieliśmy tego wydatku planowanego w projekcie 
przyszłorocznym, wprowadziliśmy to także 1 100 000 zł po stronie dochodów                          
i wydatków na zakup i sprzedaż węgla po cenach preferowanych. 
Poza tym zrezygnowaliśmy ze względu na to, że nie możemy w przychodach zrobić 
nadwyżki oraz wolnych środków, bo nie możemy tego udokumentować. 
Zrezygnowaliśmy na etapie projektu z termomodernizacji Szkoły Podstawowej                         
w Kolniczkach, ale te środki wprowadzimy do budżetu w momencie, kiedy już 
będziemy mieli zamknięty rok i będziemy mogli udokumentować, że mamy środki 
wolne, które możemy w to zaangażować. No i zmiana była w klasyfikacji, bo mieliśmy 
zaplanowane z funduszu sołeckiego wiatę przystankową w Teresie, ponieważ 
wydawało się logiczne, że jeżeli wiata stoi przy drodze gminnej,                                                       
no to jest to w rozdziale „Drogi gminne”, ale w międzyczasie jak Izba wskazuje 
zmieniło się rozporządzenie w sprawie klasyfikacji. To jest rozdział, którego do tej pory 
nie mieliśmy w budżecie, ale zmieniliśmy to, nazywa się „Funkcjonowanie 
przystanków komunikacyjnych”, a więc tą wiatę wykazaliśmy w tym rozdziale.  

My mieliśmy planowane 450 000 zł z nagrody „Rosnąca odporność” na budowę 
budynku Urzędu Gminy, a nie możemy tego wykazać w przyszłym roku,                               
więc to 450 000 zł umniejszamy wydatki w przyszłym roku na budowę budynku 
Urzędu Gminy, a przerzucamy na rok 2024 tę kwotę.  

 W zasadzie to są te główne sprawy, do których należało się ustosunkować                     
po opinii Regionalnej Izby, można by podjąć uchwałę w takiej postaci, jak był projekt 
tyle tylko, że wtedy należałoby udowadniać, że nie mając dokumentów na dane wolne 
środki, gmina je ma.  

Najtrudniejszym tematem są wynagrodzenia, bo jeżeli wynagrodzenia 
minimalne rosną. I to rosną o dużo, bo jeżeli w tej chwili jest 3 010 zł, a od 1 stycznia 
3 490 zł, a od 1 lipca ma iść 3 600 zł, to należy te pieniądze zabezpieczyć.                               
Jakbyśmy zabezpieczali tylko dla tych osób, które zarabiają 3 010,00 zł to wtedy byśmy 
spłaszczyli wynagrodzenia, które w ogóle są w jednostkach, a więc musieliśmy podejść 
do tematu w ten sposób, że podnosimy innym pracownikom o podobną kwotę, żeby 
nie było spłaszczania płac. Poza tym Ministerstwo Finansów przysłało pismo,                                     
że od 1 stycznia mają iść wynagrodzenia nauczycieli 7,8 % w górę. Subwencja                       
jest niecały 1 000 000,00 zł z kawałkiem więcej niż w tym roku.                

W jednostkach planowanie odbywało się bez żadnej pewności, żeby 
zabezpieczać energię i grzanie, bo jeżeli będzie już VAT obowiązywał od stycznia                    
to niestety, ale będzie trudno utrzymać wszystko, dlatego ten budżet był taki trudny          
do zetknięcia, ponieważ chcieliśmy mieć inwestycje, a już dużo inwestycji mamy 
rozpoczętych, a chcemy też nowe, bo priorytetem dla gminy jest woda.                                 
Wiadomo, że z wodą są problemy. I dlatego w inwestycjach jest nacisk położony                    
na budowę studni i stacji uzdatniania wody. 

Wydatki bieżące nam wzrastają przez wynagrodzenia, bo jak idą 
wynagrodzenia, idą też pochodne,  chociaż staramy się reorganizować w jednostkach 
stanowiska pracy, dlatego budżet był trudny do zrealizowania, długo był robiony,                        
pozostaje mieć nadzieję, że nam te ceny nie będą podskakiwały tak bardzo, żebyśmy    
się zmieścili w tych widełkach, gdyż my już widzimy w tym roku, że musimy ściągać              
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z innych rozdziałów, z innych paragrafów, gdzie robimy oszczędności,                                 
żeby zabezpieczyć ciepło i energię. Na miarę możliwości jest ten budżet zrobiony 
optymistycznie jak księgowane są dochody i wydatki to powinniśmy mieć nadwyżkę 
budżetową (…).  
 
Ad 12) Dyskusja nad projektem uchwały budżetowej i wniesionymi 
autopoprawkami.  

➢ Radny Juliusz Twardowski wyraził zdanie, iż po minionym roku wiemy,                     
jak to wszystko nam się przedstawiało, a przyszły rok się nie zapowiada lepiej. 
Radny dodał, że jest mile usatysfakcjonowany, że w ogóle ten budżet                                
tak się udało spiąć, ale nie ma się co czarować, wystarczy mroźny styczeń                         
i rachunki za ogrzewanie już nam wstrząsną budżetem i trzeba będzie                            
te pieniądze przesuwać i czeka nas cały rok sesji poprawiających budżet. 
Będziemy musieli tymi pieniędzmi przesuwać w jedną, w drugą stronę, gdzie 
one będą potrzebne. Cieszy to, że przy tak niepewnej sytuacji jeszcze możemy 
myśleć o inwestycjach, o studniach w nowych miejscowościach. Co będzie dalej, 
to chyba dopiero będziemy z dnia na dzień obserwować, jak to się wszystko 
będzie się rozwijać.  

➢ Radna Zofia Kędziora składała podziękowania pani Skarbnik, że udało się spiąć 
budżet i wszystkim osobom, które pracowały nad tym budżetem, bo jest                       
to budżet bardzo ambitny, na niewiadome czasy, gdyż mamy bardzo dużo 
inwestycji już rozpoczętych bądź, które zostaną wprowadzone w przyszłym 
roku. Radna dziękowała, że została zauważona potrzeba strażaków                                   
i wprowadzone zostały środki na budowę remizy strażackiej. Radna wyraziła 
nadzieję, że w trakcie roku będą jakieś wolne środki i ta kwota jeszcze                        
się powiększy. Radna dodała, że nadchodzą niewiadome czasy i głęboko                 
w to wierzy, że żadne czynniki zewnętrzne nie zaburzą tego budżetu                      
i będziemy mogli realizować, gdzie przez cały rok wprowadzamy bardzo dużo 
zmian i jeszcze nowe zadania wprowadzamy do budżetu w miarę pozyskanych 
środków bądź zwolnionych środków. Radna dziękowała wszystkim, którzy 
naprawdę bardzo dużo pracy i godzin poza pracą poświęcili, żeby ten budżet 
powstał. 

➢ Przewodniczący Rady Pan Waldemar Tomaszewski informował, iż obserwując 
budżety z poprzednich lat można porównać, że dochody budżetu                                         
są porównywalne do tego dwa lata wstecz, a jak widzimy życie tego roku 
pokazało, ile się zmienił początkowy projekt budżetu po dochodach                                     
i wydatkach, a obecnie w uchwale budżetowej, którą będziemy za chwilę                       
też zmieniać na końcu dzisiejszej sesji, także oscylują w granicach te dochody jak 
i wydatki w równych wartościach. One dużo nie odbiegają od siebie po tych 
autopoprawkach, które zostały omówione przez panią Skarbnik.                              
Również deficyt tego budżetu nie odbiega od planowanych poprzednich 
deficytów. Jest też na poziomie tych 5 000 000 zł czy tam do 6 000 000 zł,                        
tak jak był w ubiegłym roku planowany. Jak już wspomniała pani Skarbnik, 
dużą wartością w projekcie budżetu są wynagrodzenia. Te wynagrodzenia 
stanowią, wg Radnego wyliczeń, ponad 40% wydatków budżetu, budżet mamy 
planowany w wysokości 52 miliony, a na wynagrodzenia przeznaczamy ponad 
22 000 000 zł prawie 23 000 000 zł. To jest skutkiem tego, że rośnie minimalna 
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płaca. Tak jak tutaj poprzednicy mówili, nie wiadomo, jaki ten rok będzie, życie 
pokaże, będzie na pewno ten budżet zmieniany wielokrotnie. 
Jesteśmy na etapie rozpoczętych inwestycji. Będziemy te inwestycje realizować, 
wchodzimy z nowymi inwestycjami, oczywiście są też zaplanowane drogi 
dojazdowe do gruntów rolnych, są w budżecie również w funduszu sołeckim 
zaplanowane na drogi. Może się uda coś z tych dróg również zrobić. Jak będą 
środki. Jest to budżet na miarę naszych możliwości, budżet odważny i jak 
mówiła Radna Kędziora wielki ukłon w stronę pani Skarbnik,                                       
która po raz kolejny ten budżet spięła, natomiast Regionalna Izba 
Obrachunkowa będzie miała do projektu zawsze jakieś poprawki. To, co było 
odczytane to wszystko jest powielanie jedno w drugim, ale odczytać trzeba.                
Budżet został spięty z małymi trudnościami, nie można patrzeć,                                       
że to termin został przekroczony. Wiadomo, ile też pracy pani Skarbnik 
poświęca na inne rzeczy, bo to nie tylko projekt budżetu, m.in. sprawozdania. 
Pan Przewodniczący wyraził zdanie, że uda się ten budżet zrealizować                              
i na koniec roku przyszłego będziemy na pewno zadowoleni z wykonania                
tego budżetu. 

 
Ad 13) Przyjęcie uchwały ws. Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2029.  

Projekt uchwały odczytał Przewodniczący Rady, następnie otworzył dyskusję,      
w związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania. 

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 14 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                      
0 głosów wstrzymujących. 

 Uchwała Nr XLVIII/319/2022 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                     
30 grudnia 2022 r., stanowi załącznik do protokołu.  

• Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad 14) Przyjęcie uchwały ws. budżetu na 2023 rok.  

Projekt uchwały odczytał Przewodniczący Rady, następnie otworzył dyskusję,      
w związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania. 

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 14 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                      
0 głosów wstrzymujących. 

 Uchwała Nr XLVIII/320/2022 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                     
30 grudnia 2022 r., stanowi załącznik do protokołu.  

• Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad 15) Przyjęcie uchwały ws. rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Nowe 
Miasto nad Wartą. 

Projekt uchwały odczytał Przewodniczący Rady, następnie otworzył dyskusję,      
w związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania. 

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 14 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                      
0 głosów wstrzymujących. 

 Uchwała Nr XLVIII/321/2022 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                     
30 grudnia 2022 r., stanowi załącznik do protokołu.  

• Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
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Ad 16) Przyjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia wysokości diet 
radnych i sołtysów.  

Projekt uchwały odczytał Przewodniczący Rady, następnie otworzył dyskusję,      
w związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania. 

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 14 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                      
0 głosów wstrzymujących. 

 Uchwała Nr XLVIII/322/2022 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                     
30 grudnia 2022 r., stanowi załącznik do protokołu.  

• Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad 17) Przyjęcie uchwały ws. wyrażenia zgody na oddanie w dzierżawę 
nieruchomości położonej w miejscowości Nowe Miasto nad Wartą. 

Projekt uchwały odczytał Przewodniczący Rady, następnie otworzył dyskusję,      
w związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania. 

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 14 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                      
0 głosów wstrzymujących. 

 Uchwała Nr XLVIII/323/2022 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                     
30 grudnia 2022 r., stanowi załącznik do protokołu.  

• Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad 18) Przyjęcie uchwały ws. przyjęcia Planów Pracy Komisji Rady Gminy Nowe 
Miasto nad Wartą na rok 2023. 

Projekt uchwały odczytał Przewodniczący Rady, następnie otworzył dyskusję,      
w związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania. 

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 14 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                      
0 głosów wstrzymujących. 

 Uchwała Nr XLVIII/324/2022 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                     
30 grudnia 2022 r., stanowi załącznik do protokołu.  

• Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad 19) Przyjęcie uchwały ws. określenia „Programu opieki nad zwierzętami 
bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Nowe 
Miasto nad Wartą na rok 2023”. 

Projekt uchwały odczytał Przewodniczący Rady, następnie otworzył dyskusję,      
w związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania. 

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 14 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                      
0 głosów wstrzymujących. 

 Uchwała Nr XLVIII/325/2022 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                     
30 grudnia 2022 r., stanowi załącznik do protokołu.  

• Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad 20) Przyjęcie uchwały ws. zmian w budżecie gminy na rok 2022. 

Projekt uchwały odczytał Przewodniczący Rady, następnie otworzył dyskusję,      
w związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania. 

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 14 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                      
0 głosów wstrzymujących. 

 Uchwała Nr XLVIII/326/2022 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                     
30 grudnia 2022 r., stanowi załącznik do protokołu.  
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• Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad 21) Przyjęcie uchwały ws. zmian w Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 
2022-2029. 

Projekt uchwały odczytał Przewodniczący Rady, następnie otworzył dyskusję,      
w związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania. 

Za podjęciem uchwały opowiedziało się 14 Radnych, 0 głosów przeciwnych,                      
0 głosów wstrzymujących. 

 Uchwała Nr XLVIII/327/2022 Rady Gminy Nowe Miasto nad Wartą z dnia                     
30 grudnia 2022 r., stanowi załącznik do protokołu.  

• Lista z głosowaniem imiennym stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad 22) Interpelacje Radnych. 

Przewodniczący poinformował, że interpelacje nie wpłynęły w związku                      
z czym przeszedł do punktu kolejnego. 
 
Ad 23) Wolne głosy i wnioski. 

➢ Radna Zofia Kędziora zwracała się do pana Wójta, aby poczynić oszczędności              
w oświetleniu ulic, gdyż w budżecie zaplanowane jest 1 200 000 zł.                                   
To jest ogromna kwota, a w Boguszynie świecą światła do godziny siódmej,                              
a po południu zapalają się o 15-15:30. Radna pytała czy nie można tego 
zaprogramować inaczej. To są ogromne kwoty. Radna prosiła, żeby tą sprawę 
rozpatrzyć, bo tu na pewno będą w tej kwestii bardzo duże oszczędności. 

Wójt informował, iż te sprawy należy zgłaszać, wtedy są zgłaszane 
poprzez aplikacje ewentualnej poprawki. W tej chwili godzina siódma                                    
to są ciemności, jak w środku nocy, także akurat siódma to kompletna jest 
ciemność. Teraz lampy działają na fotokomórki, kiedyś były tzw. zegary 
astronomiczne, były ustawiane w ten sposób, że np. gasły światła,                                           
to się ustawiało godzinę przed wschodem słońca i były ciągłe telefony 
narzekanie, że ciemno jest, bo wtedy nie reagowały już na dzień mroczny, czy 
jest jasny, tylko wg czasu astronomicznego gasły albo zapalały się po południu. 
Niektórzy te światła wyłączają, gdybyśmy mieli wyłączać, to musielibyśmy 
przestawić mocno ten cały system w umowie na konserwację. Jest taki punkt, 
nawet, że jeżeli takie coś zażądamy, to Enea nam to zrobi, ale nie gwarantują,                  
że po tym okresie postoju te światła z powrotem zapalą się czy nie będzie jakiś 
dodatkowych kosztów. 

➢ Radny Leszek Zacharyasz pytał jak wyglądają opłaty za wodę i za ścieki                          
oraz odpady komunalne w tym roku, jakie zaległości są, czy mieszkańcy płacą? 
Czy to w ogóle się kalkuluje, albo rekompensuje się z opłatami, które płacimy       
do ZGO? Czy dokładamy do tego, czy też te opłaty, które mieszkańcy wpłacają, 
starczają na pokrycie kosztów? 

Wójt informował Radnego, że śmieci się kalkulują minimalnie. Koszty 
energii i usług na tej naszej infrastrukturze są bardzo wysokie.                                   
Płacimy za energię na oczyszczalni ścieków ogromne pieniądze. 
Dzisiaj spokojnie, jakbyśmy powiedzieli, że żądamy 50 zł za metr ścieków                         
to wszystko jakoś by się bilansowało i jeszcze zostałyby pieniądze na budowę 
kolejnych. 
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➢ Radny Kazimierz Pawłowski pytał odnośnie przystanku autobusowego                        
w Kolniczkach, czy byłaby taka możliwość przeniesienia tej wiaty przystankowej 
na zatokę, ponieważ autobus który z Jarocina jeździ zabiera tych uczniów,                          
ale i tak nie zatrzymuje się przy tym przystanku, tylko zajeżdża na tą zatokę.                
W tym miejscu stoją uczniowie, a tam nie mają tej wiaty, natomiast wiata 
przystankowo stoi koło starej szkoły w Kolniczkach, ona tam służy do spotkań 
młodzieży, więc tak mieszkańcy sygnalizowali, czy byłaby możliwość 
przeniesienia tej wiaty nad tą zatokę. 

Wójt informował, iż trzeba by faktycznie tą wiatę postawić w innym 
miejscu. 

➢ Radny Powiatowy pan Stefan Kominek, na początku pogratulował przyjęcia 
budżetu, a pani skarbnik podziękował za trud, jaki włożyła z pracownikami,                
że udało się go spiąć i mamy jakieś środki na remontem dróg, bo sołectwo 
Kruczynek zawsze cały fundusz sołecki przekazuje na inwestycje, od 3 lat                  
na drogę, a nie udało się wprowadzić do tej pory nawet na 200 m drogi, żeby 
pokryć ją asfaltem. Te pieniążki na remont uciekają, a ten remont daje efekt 
chwilowy. Jak pan Przewodniczący widział i mówił już kiedyś,                                        
że to są w większości stracone pieniądze, bo przy tych sprzętach, jakie teraz 
jeżdżą, to po 2 miesiącach nie ma śladu.  
Radny dopowiedział, iż druga firma weszła do Kruczyna jest szansa,                               
że tak jak było w zamówieniu do końca lutego zostanie ta inwestycja zakończona 
i wszyscy zarówno mieszkańcy Kruczyna jak i naszej gminy i nie tylko będą 
zadowoleni, bo ta droga naprawdę wymagała modernizacji. 
Radny złożył życzenia wszystkiego najlepszego zdrowia i pomyślności                            
w tym nowym roku nadchodzącym od Rady z Powiatu Średzkiego i pana 
Starosty i osobiście od siebie wszystkiego najlepszego w Nowym Roku. 

➢ Przewodniczący poprosił, żeby przy drodze powiatowej biegnącej z Nowego 
Miasta do Dębna w odbiciu na Hermanów przydałaby się lampa na tym 
skrzyżowaniu. Tam jest ciemność niesamowita, na skrzyżowaniu jak się odbija 
na Hermanów, przy tej drodze powiatowej, dalej jest lampa, a tu na krzyżówce 
nie ma lampy, czy nie warto by pomyśleć o oświetleniu.  

Radny Kominek informował, że droga jest powiatowa, ale oświetlenie                
to zadanie własne gminy.  

Na zakończenie Przewodniczący złożył życzenia noworoczne, wszelkiej 
pomyślności, przede wszystkim zdrowia, sukcesu w życiu osobistym 
zawodowym, spełnienia zrealizowania wszelkich planów i zamierzeń.  
 

Ad 24) Zamknięcie sesji. 
O godzinie 1730 Przewodniczący zamknął XLVIII Sesję Rady Gminy. 

 
Protokołowała                Zatwierdził 
Podinspektor ds. rady gminy      Przewodniczący Rady 
Julita Ciarcińska-Wachowiak                    /-/ Waldemar Tomaszewski 
 
 
 
Zał. 1. Wyniki głosowania poszczególnych uchwał.  


